

---

---

# National Indigenous Economic Development Board Celebrates Chief Terrance Paul's Success

---

---

---

## *News release*

April 20, 2022 - Ottawa, Ontario

The National Indigenous Economic Development Board (NIEDB) welcomes news that the Public Policy Forum's 34th Annual Testimonial Dinner & Awards ceremony is honouring Chief Terrance Paul and his many outstanding accomplishments as Chief and CEO of Membertou First Nation<sup>1</sup>.

As a leader in economic development, Chief Paul has played a key role in shaping the work of National Indigenous Economic Development Board since 2008. In 2017, he was appointed to the Order of Canada. He is also an inductee of the Nova Scotia Business Hall of Fame and recipient of the Frank McKenna Leadership Award. Chief Paul received an honorary doctorate from Cape Breton University and Mount Allison University and, in 2019, led his organization to being named as a Canada's Best Managed Company. Chief Paul received the Canadian Council for Aboriginal Business Lifetime Achievement Award in January 2020.

In acknowledging Chief Paul's accomplishments, we are also honouring Indigenous voices and communities across the country, and recognizing their key role in Canada's present and future economy. Chief Paul is recognized for tripling the land base for the Membertou Reserve and increasing the employment rate within the Membertou community to 80%. With the acquisition of Clearwater Seafoods in November 2020, Chief Paul led the single largest investment made by an Indigenous group in Canadian history.

The NIEDB celebrates Chief Paul's invaluable contributions, and his work building his community into one of the most efficient, sustainable and economically prosperous Indigenous communities in Canada.

---

<sup>1</sup> <https://ppforum.ca/event/34th-annual-testimonial-dinner-and-awards/>

---

---

## Quotes

“I congratulate my dear friend and mentor Chief Terry Paul on being honoured by the Public Policy Forum. It is well deserved!”

*Dawn Madahbee Leach*

*Chairperson, National Indigenous Economic Development Board*

“I would like to thank the Public Policy Forum for this honour, in particular as it helps shine a light on my community of Membertou.

One of our greatest pillars in Membertou is the education of our people, all our people ... and I feel that the acquisition (of Clearwater) helps our children to think better about the future, and that they do have a future.”

*Chief Terrance Paul*

*Ex-Officio Member of the National Indigenous Economic Development Board*

---

---

## Quick facts

- The National Indigenous Economic Development Board (NIEDB) is the only national, non-political organization of its kind. It is mandated to provide strategic policy advice and guidance to the federal government on issues of Indigenous economic development.
- Composed of First Nations, Inuit and Métis business and community leaders from across Canada, the Board helps governments respond to the unique needs and circumstances of Indigenous Peoples in Canada.
- The principal role of all NIEDB board members is to provide strategic policy and program advice to the federal government on all matters pertaining to Indigenous economic development.
- First elected Chief in 1984, Chief Paul is a proud member of the Membertou First Nation in Unama’ki, Cape Breton Island, Nova Scotia. He is a respected leader who has guided Membertou to becoming one of the most progressive, efficient and sustainable Indigenous communities in Canada.
- In January 2002, Membertou received official notification of its International Organization of Standards (ISO) status – establishing

Membertou as the very first Indigenous government in Canada and the world to be ISO 9001 certified.

- Chief Paul began his career with the Boston Indian Council in the early 1970's where he gained extensive knowledge in administration and financial management. He was a founding member of the National Aboriginal Capital Corporation Association, which he helped expand from seven members to more than 50 Indigenous corporations across Canada.
- Chief Paul assisted Donald Marshall Jr. in his successful Supreme Court defense of the Mi'kmaq Treaty Rights to fish. This resulted in approximately \$600 million in benefits for the Mi'kmaq people.

---

---

# Le Conseil national de développement économique des Autochtones souligne la réussite du chef Terrance Paul

---

## Communiqué

Le 20 avril 2022 – Ottawa (Ontario)

Le Conseil national de développement économique des Autochtones (CNDEA) est heureux d'apprendre qu'à l'occasion du 34<sup>e</sup> Banquet et prix d'honneur annuel, le Forum des politiques publiques rendra hommage à M. Terrance Paul, chef et PDG de la Première Nation de Membertou.<sup>2</sup>

En tant que chef de file du développement économique, le chef Paul joue un rôle déterminant dans l'orientation des travaux du Conseil national de développement économique des Autochtones depuis 2008. En 2017, il a reçu l'Ordre du Canada. Il a également été intronisé au Temple de la renommée des affaires de la Nouvelle-Écosse et récipiendaire du Prix Frank-McKenna pour le leadership. Le chef Terrance Paul détient un doctorat honorifique de l'Université du Cap-Breton et de l'Université Mount Allison. En 2019, son organisation a été nommée parmi les Sociétés les mieux gérées au Canada. En 2020, le chef Terrance Paul a reçu le Prix pour l'ensemble des réalisations du Conseil canadien pour le commerce autochtone.

En reconnaissant les réalisations du chef Paul, nous rendons également hommage aux voix et aux communautés autochtones de partout au pays, et nous reconnaissons leur rôle essentiel dans l'économie actuelle et future du Canada. On attribue au chef Paul le mérite d'avoir triplé l'assise territoriale de la réserve de Membertou et d'avoir fait grimper à 80 % le taux d'emploi dans la communauté. Avec l'acquisition de Clearwater Seafoods, en novembre 2020, le chef Paul a dirigé le plus gros investissement fait par un groupe autochtone dans l'histoire du Canada.

---

<sup>2</sup> <https://ppforum.ca/fr/event/34eme-banquet-et-prix-dhonneur/>

Le CNDEA salue les précieuses contributions du chef Paul, et le travail qu'il a réalisé pour que sa communauté devienne l'une des communautés autochtones les plus efficaces, viables et prospères du point de vue économique au Canada.

---

---

## ***Citation***

« Je tiens à féliciter mon cher ami et mentor, le chef Terry Paul, pour l'honneur que lui rend le Forum des politiques publiques. C'est un honneur bien mérité! »

*Dawn Madahbee Leach*

*Présidente, Conseil national de développement économique des Autochtones*

« Je remercie le Forum des politiques publiques pour cet honneur, qui contribue à faire connaître ma communauté de Membertou.

L'un de nos plus importants piliers, à Membertou, est l'éducation de nos membres, tous nos membres... Je crois que cette acquisition [Clearwater] aide nos enfants à mieux entrevoir l'avenir et à réaliser qu'ils en ont effectivement un. »

*Chef Terrance Paul*

*Membre d'office du Conseil national de développement économique des Autochtones*

---

---

## ***Les faits en bref***

- Le Conseil national de développement économique des Autochtones (CNDEA) est une organisation nationale non politique unique en son genre. Il a pour mandat de fournir des conseils et des orientations stratégiques au gouvernement fédéral sur les questions liées au développement économique des Autochtones.
- Composé de chefs d'entreprise et de dirigeants communautaires des Premières Nations, des Inuits et des Métis de toutes les parties du

Canada, le Conseil aide les gouvernements à répondre aux situations et aux besoins particuliers des peuples autochtones au Canada.

- Le principal rôle de tous les membres du conseil d'administration du CNDEA consiste à fournir au gouvernement fédéral des conseils sur les politiques stratégiques et les programmes dans toutes les questions relatives au développement économique des Autochtones.
- Élu chef pour la première fois en 1984, le chef Paul est un fier membre de la Première Nation de Membertou d'Unama'ki, de l'île du Cap-Breton, en Nouvelle-Écosse. Dirigeant respecté, il a guidé Membertou, qui est devenue l'une des communautés autochtones les plus progressives, efficaces et viables au Canada.
- En janvier 2002, Membertou a reçu un avis officiel l'informant de son statut selon l'Organisation internationale de normalisation (ISO), laquelle a établi que Membertou était le tout premier gouvernement autochtone, à l'échelle nationale et internationale, à obtenir la certification ISO 9001.
- Le chef Paul a amorcé sa carrière au début des années 1970 au sein du Boston Indian Council, où il a acquis des connaissances approfondies en administration et en gestion financière. Il est l'un des membres fondateurs de l'Association nationale des sociétés autochtones de financement, dont il a contribué à l'expansion en la faisant passer de sept membres à plus de 50 sociétés autochtones dans l'ensemble du Canada.
- Le chef Paul a apporté son aide à Donald Marshall Jr., qui a réussi à défendre, devant la Cour suprême du Canada, le droit de pêcher des Mi'kmaq, issu de traités. L'affaire a entraîné des retombées d'environ 600 millions de dollars pour les Mi'kmaq.